

對尼泊爾政府應對「2015年尼泊爾地震」作為之研究

過子庸*

國立政治大學外交學系博士



摘要

2015年4月25日中午時分，以世界最高峰聖母峰聞名之尼泊爾，發生規模7.8之大地震。這場地震讓該國受創甚為嚴重，不但首都加德滿都受到重創，全國死亡人數更是高達八千餘人。雖然包括我國在內之世界各國都紛紛伸出援手，然而，尼泊爾政府在這場災難中卻顯得力不從心，而延誤救災行動。尼泊爾雖然位處於地震頻仍地帶，長期以來，該國政府卻缺乏防災及救災準備，故在應對此災難時左支右絀。成功案例固然可成為學習之榜樣，失敗案例亦可做為警惕。尼泊爾政府在應對該地震之無效率作為，值得亦處於地震帶之我國及其他國家警惕。

關鍵詞：2015尼泊爾地震、地震防災、地震救災、逆斷層、救災外交

* 通訊作者：過子庸

電子郵件：goganphil88@yahoo.com.tw

A Study on Reaction of Nepal Government during the “2015 Nepal Earthquake”

Tzu-Yung Kuo*

PhD., Department of Diplomacy, National Chengchi University

Abstract

Nepal which is famous for Mount Everest, the highest mountain peak in the world, was hit by a massive earthquake with a magnitude of 7.8 on the Richter scale on April 25 2015. The country suffered massive destruction with over 8,000 casualties. A lot of countries including Taiwan rushed in aids and assistance. The Nepali government has done little to manage the disaster and delayed the rescue mission. Nepal is located in a very high earthquake prone zone but there was no preparedness on the part of the government for such an eventuality. The successes and failures of the rescue and relief missions in Nepal could be a lesson for all including Taiwan which is located in earthquake prone area.

Keywords: 2015 Nepal earthquake, earthquake disaster prevention, earthquake disaster relief, thrust fault, disaster diplomacy

* Corresponding Author: Tzu-Yung Kuo
E-mail: goganphil88@yahoo.com.tw